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بنادر

گروه دریامحور - شــاهین سپهراد - 
دولت ها با تامین ثبات سیاســی، امنیت، 
وضع قوانین و چارچوب های مالی مورد 
نیاز، ایجاد زیرســاخت های اصلی همچون حمل 
و نقل، هتلینــگ و پذیرایی و تلاش برای ترســیم 
چهره ای مقبول در عرصه بیــن المللی همواره در 

توسعه صنعت گردشگری نقش آفرینی می کنند.
از ســویی نیز متوجه کردن تمامی مســئولیت های 
توسعه گردشگری به دولت یک اشتباه استراتژیک 
محسوب می شود چرا که دولت ها فقط بخشی از بار 
را می توانند بر دوش بکشــند و نقش کلیدی بخش 

خصوصی در این راستا را نباید نادیده گرفت.
در همیــن راســتا جزیره زیبــای کیش بــه دلیل 
ظرفیت های خاص و منحصر به فرد خود، از دریای 
مرجانی گرفتــه تا آب و هوای پاک و شــهر بدون 
ترافیک به عنوان یک مقصد گردشــگری شاخص 
در منطقه شناخته می شــود که رونق این صنعت در 
آن نیازمند یک همدلی و همکاری همه جانبه است.

شــرایط آب و هوایی کیش سبب شده که نیمه دوم 
سال تا دومین ماه از بهار به دلیل حضور چشم گیر 
گردشــگران در این منطقه همواره به عنوان »های 
ســیزن« و فصل تابســتان نیز به دلیل کاهش ورود 
مســافران به این جزیره به عنوان »لو سیزن« مطرح 
شود؛ در چنین شــرایطی نیز همزمان با آغاز فصل 
تابســتان و کاهش گردشــگران، روزهای سخت 
صنعت گردشگری در این منطقه آغاز می شود. اما 
سوال اصلی این اســت که آیا نمی شود فصل گرما 
در جزیره کیش را یک ظرفیت بی نظیر برای جذب 

گردشگران تعریف کرد؟
با توجه به محیا بودن زیرساخت هایی همچون حمل 
و نقل، اقامتی و سرانه ورزشی در کیش می توان حتی 
تابستان را نیز به فرصتی برای برگزاری رویدادهای 
مختلف و سرازیر کردن گردشــگران به این منطقه 
تبدیل کرد، که لازمه آن یک همــکاری و همدلی 
همه جانبه بین بخش خصوصی و دولتی اســت که 
نباید برنامه ریزی برای تحقق آن را به خود تابستان 
موکول کرد چرا که همانند نوش دارویی خواهد بود 

پس از مرگ سهراب!

 فدراسیون بادبانی در آبان ماه سال ۱۴۰۱ در حالی 
تاســیس شــد که که در کمتر از ۱۶ ماه به دلیل بی 
تدبیری های متعدد و ناکارآمدی آن، ناچار تصمیم به 
انحلال آن گرفته شــد تا عطایش به لقایش بخشیده 

شود.
در حالی که فدراســیون بادبانی می توانست نقش 
بسزایی در توسعه گردشگری ورزشی در منطقه و 
نقش آفرینی در اقتصاد دریا محــور ایفا کند، اما با 
تصمیمات غیر کارشناسی تعدادی از مسئولان این 
فدراســیون، روز به روز در دریای بی تدبیری غرق 
شد و به زیر مجموعه فدراسیون قایقرانی بازگشت.

تعطیلی دفتر مقر اصلی فدراسیون بادبانی در کیش، 
برکناری دبیرکل، استعفای سرپرست تخصصی ترین 
کمیته این فدراسیون، انتقاد تند روئسای هیات های 
اســتانی از وضعیت فدراســیون، پرداخت نکردن 
حق عضویت در فدراسیون جهانی، عدم دسترسی 
هیات های اســتانی به قایق ها و جــا ماندن از اعزام 
ورزشکاران به مســابقات آســیایی تنها بخشی از 
اتفاقات رخ داده در ۱۶ ماه گذشــته بود که نســخه 

فدراسیون بادبانی را پیچید.
تجهیزات مربوط به بادبانی در گذشــته به صورت 
گلخانه ای در اختیار فدراســیون قایقرانی بود که با 
تشکیل فدراسیون بادبانی عملا همان روند گذشته 
ادامه یافت؛ متاسفانه در توســعه زیرساخت هایی 
همچون تربیت داوران، مربیان و ورزشکاران اقدام 
جدی نشد و تلاش ها برای ایجاد یک یا چند پایگاه 

تخصصی برای این رشته ورزشی بی نتیجه ماند.
حق عضویت در مجامع بین المللــی نیز نه تنها در 
زمان تعیین شده پرداخت نشد، بلکه با پرداخت آن 
در آخرین روز از سال میلادی، عملا صندلی ایران در 
طول سال در فدراسیون آسیایی و جهانی خالی ماند 
و منجر به خدشه دار شدن نام کشور در مجامع بین 

المللی شدند؛ آن هم برای تنها ۱۰۰۰ دلار!
فدراســیون در تقســیم میلیاردها تومان تجهیزات 
ملی و سرمایه کشور که از فدراسیون قایقرانی برای 
فدراسیون بادبانی جا مانده بود، کاملا سلیقه ای عمل 
کرد و بــه اجرای آیین نامه  و شــیوه نامه تخصیص 
تجهیزات تدوین شده توسط کمیته های تخصصی 

فدراسیون کوچکترین توجهی نشد. میلیاردها تومان 
تجهیزات به برخی از استان هایی داده شد که اصلا 
شرایط و زیرســاخت لازمه جهت فعالیت در رشته 
ســیلینگ را دارا نبودند و این درحالیست که برخی 
از مناطق ساحلی و مســتعد به هیچ قایقی دسترسی 

نداشتند.
شرایط پیچیده  و بحرانی حاکم بر فدراسیون بادبانی 
در نهایت منجر به دعوت نکردن از ایران به مجمع 
عمومی فدراســیون جهانی بادبانی اســپانیا شد و 
صندلی ایران پهناور با آن همه ظرفیت در این رشته 

ورزشی در این جلسه خالی ماند.
این فدراسیون همچنین عملا نتوانست شروط کمیته 
ملی المپیک را برای اعزام به مسابقات آسیاسی مهیا 
کند و نتیجه آن شــد که در عین ناباوری فدراسیون 
بادبانی از اعزام ورزشکار به بازی های آسیاسی نیز 

جا ماند.

فدراسیون بادبانی چگونه در دریای بی 
تدبیری غرق شد؟

خطوط ســاحلی گسترده، زیرســاخت های بالای 
ورزشــی، آب و هوای همــواره پــاک، بالاترین 
زیرســاخت های اقامتی و گردشگری کشور جهت 
میزبانی رویدادهای ملی و بین المللی، ایمنی و امنیت 
بسیار بالا، قرارگیری در اصلی ترین کریدور باد خلیج 
فارس، همسایگی با چندین کشور با هدف توسعه 
همکاری های بین المللی، امکان ســفر بدون ویزا و 
معافیت های گمرکی و مالیاتی سبب شد تا کیش در 
همان مرحله نخست و طبق سیاست های دولت به 
عنوان مقر فدراســیون بادبانی انتخاب شود و برای 
قهرمان پروری و توسعه گردشگری ورزشی منطقه 
نیز نقش آفرینی کند؛ اما با ضعف مدیریتی حاکم بر 

فدراسیون، این افق ترسیم شده فقط روی کاغذ ماند.
بادبانی ۱۰ مدال المپیکی و ۱۴ مدال آســیایی دارد 
و تنها رشته ورزشی اســت که در دریا و به دور از 
ساحل می توان آن را برگزار کرد؛ کیش با دارا بودن 
ورزشــکاران حرفه ای در این حوزه و شرایط لازم 
برای میزبانی از مسابقات بین المللی، متاسفانه مورد 
بی مهری فدراســیون بادبانی قرار گرفت و از این 

ظرفیت کم نظیر استفاده ای نشد.
هرچند ســازمان منطقه آزاد کیش به عنوان نماینده 
دولت در منطقه حمایت همه جانبه ای از اســتقرار 
مقر فدراســیون بادبانی در کیش و حمایت از این 
فدراســیون نوپا داشــت اما اختصــاص یک دفتر 
اختصاصــی رایــگان و تجهیــز و تحویــل آن به 
فدراسیون بادبانی حتی سبب نشد که سرپرست آن 
طی ۱۶ ماه عمر فدراسیون فقط یک بار به مقر آن در 

کیش مراجعه کند.
در حالی که سیاست کلی وزارت ورزش و جوانان 
همکاری های دوجانبــه با مناطق آزاد اســت، اما 
سرپرست فدراســیون بادبانی نه تنها مقر اصلی این 
فدراســیون در کیش را تعطیل کرد بلکه طی نامه ای 
رســمی که در فضای مجازی منتشر شد، مخالفت 
خود با مناطق آزاد را نیز اعلام داشــت که عملا تیر 
آخر برای رشد جهشــی این فدراسیون محسوب 

می شد.
به هرحال تمامی این عوامل دست به دست هم داد 
تا ناچار به انحلال فدراسیون بادبانی تصمیم گرفته 
شود؛ این رشته ورزشی که ســابقه تاریخی بالایی 
در ایران دارد و بسیاری از کارشناسان جهانی حتی 
بادبان های سه گوش را منتســب به ایران می دانند، 
قربانی بی تدبیری های فدراســیون تازه تاســیس 

بادبانی شد.

 تعطیلی دفتر فدراسیون بادبانی در کیش؛
»روزنامه دریایی سرآمد« گزارش می دهد

قایقرانی »زیر یه خم« 
فدراسیون بادبانی!

 نقش مهم فدراسیون بادبانی در توسعه گردشگری ورزشی
 و اقتصاد دریامحور

3 دریا پایه
نصب علائم کمک ناوبری در مسیر تردد 

شناورهای دریایی گلستان
سرپرســت بنادر و دریانوردی گلســتان با اشــاره 
به اســتقبال گردشــگران از ناودگان دریایی مسیر 
بندرترکمن به آشوراده گفت: این مسیر نیازمند علائم 
کمک ناوبری جهت ایمن ســازی آبراه بــوده که با 
همکاری واحد دریایی بنادر گلستان با واحد دریایی 
بندر امیرآباد به زودی در مســیر تردد شناورها قرار 

خواهد گرفت.
به گزارش اقتصادسرآمد، سیدمحسن طیرانی به ایسنا 
اظهار کرد: در نشست مشترک مدیرکل بندر امیرآباد 
با مدیرکل و کارکنان بنادر اســتان گلســتان ضمن 
بررسی روند همکاری بین دو بندر همجوار شمالی 
کشور، مشکلات و نقاط ضعف و قوت مورد بحث و 
گفت وگو قرار گرفت و راهکارهای لازم برای ارتقای 

کیفیت خدمات رسانی ارائه شد.
وی با بیان اینکه افزایش ۲۰ سانتی متری ارتفاع سطح 
آب خلیج گرگان باعث کاهش شوری آب و مهاجرت 
پرندگان به خلیج گرگان شده است، ادامه داد: لایروبی 
کانال آشوراده حدود ۴۰۰ متر به پهنای سواحل اضافه 

کرده است.
سرپرست بنادر و دریانوردی استان گلستان ادامه داد: 
لایروبی کانال آشوراده و تبادل آب بین دریا و خلیج 
موجب شده تا شناورهای سبک به راحتی در خلیج 

گرگان تردد داشته باشند.
سیدمحســن طیرانی در ادامه با اشــاره به اینکه در 
راســتای اجرای طرح ســفرهای نــوروزی ۱۴۰۳ 
بیشترین جذب مسافر در سفرهای دریایی از مسیر 
اســکله بندرترکمن به جزیره آشــوراده انجام شد، 
افزود: در این ایام حدود ۴۱ هزار و ۴۹۰ نفر مسافر و 
گردشگر تردد داشته اند که نیاز به علائم کمک ناوبری 
جهت ایمن ســازی آبراه بوده  و با هماهنگی بعمل 
آمده واحد دریایی بنادر گلستان با واحد دریایی بندر 
امیرآباد فراهم شده و به زودی در مسیر تردد شناورها 

قرار خواهد گرفت.
به گفته سرپرســت بنادر گلســتان، یکی از اتفاقات 
مهمی که در نوروز ۱۴۰۳ محقق شد، قرار دادن شناور 
جستجو و نجات دریایی توسط واحد دریایی بندر 
امیرآباد برای اسکله های بندرترکمن و بندرگز بود که 
در تامین امنیت ترددهای دریایی بسیار مثمرثمر بود.

به گزارش ایسنا، در نشســت مشترک مدیرکل بندر 
امیرآباد و سرپرست بنادر استان گلستان، بر افزایش 

همکاری ها بین بنادر این دو منطقه تاکید شد.

فرمانده پایگاه دریایی بوشهر:
 نیروهای مسلح استان بوشهر با تمام توان

 در حال خدمت هستند
فرمانده پایگاه دریایی بوشهر گفت: نیروهای مسلح 
استان بوشهر با تمام توان در حال خدمت هستند.به 
گزارش اقتصادسرآمد، امیر دریادار احسان نصیری در 
دیدار با فرماندهی مرزبانی استان بوشهر ضمن تبریک 
به سرهنگ عبدالله خسروی به سمت فرمانده مرزبانی 
اســتان گفت: امروز نیروهای مسلح به عنوان سرباز 
ولایت در پاسداری از مرزهای ایران اسلامی تلاش 
می کنند.وی افزود: حضور مقتدرانه مرزبانان و سایر 
نیروهای مسلح باعث امنیت مردم شریف شده است.
فرمانده پایگاه دریایی بوشهر تصریح کرد: مرزبانان 
با شجاعت و شهامت در راه دفاع از کیان و مرزهای 
پرگهر مجاهدت و تــلاش می کنند.فرمانده مرزبانی 
استان بوشهر ضمن تقدیر از حضور فرمانده پایگاه 
دریایی ارتش گفت: همه نیروهای مسلح به عنوان ید 
واحد در راه دفاع از میهن عزیز ایران اسلامی تلاش 

می کنند.

رئیس سازمان شیلات ایران
 شهرهای مولد در سواحل نقش مهمی

 در تقویت معیشت خانوارها دارد
رئیس سازمان شیلات ایران از اجرایی شدن شهر مولد 
در سواحل خبر داد و گفت: شهرهای مولد در سواحل 
نقش مهمی در اشتغال، تولید پایدار و تقویت معیشت 

خانوارها دارد.
به گزارش اقتصادسرآمد، سیدحســین حسینی در 
جلسه شهر مولد استان بوشهر یکی از اقدامات مهم 
دولت سیزدهم را توســعه اقتصاد دریاپایه دانست و 
اظهار داشــت: یکی از مصداق های مهم طرح های 
تولیدی اقتصــادی دریا محور شــهرک های مولد 

کشاورزی در سواحل است.
وی شــهرهای مولد را کانون های تولید، اشــتغال 
و اســکان دانســت و بیان کرد: یکی از اهداف مهم 
شهرهای مولد تولید و امنیت غذایی پایدار است و به 

سمت کانون های مولد حرکت می کند.
معاون وزیر جهاد کشاورزی استان بوشهر با بیان اینکه 
توسعه طرح های اقتصاد دریا محور یکی از برنامه های 
مهم دولت اســت، تأکید کرد: شــهرهای مولد در 
سواحل نقش مهمی در اشتغال، تولید پایدار و تقویت 
معیشت خانوارها دارد که در اجرایی شدن شهرهای 
مولد در ســواحل از هیــچ کوششــی فروگذاری 

نمی شود.
وی با بیان اینکه در سواحل کشــور خانه های مولد 
طراحی شده است، گفت: شــهرهای مولد با ایجاد 
زنجیره ارزش افزوده، ســبب افزایش سطح تولید، 

اشتغال زایی و افزایش درآمد خانوارها می شود.

استاندارهرمزگان تاکید کرد :

 بندرکنگ نماد صیانت از فرهنگ 
و معماری بومی هرمزگان است

استاندار هرمزگان در دیدار با معتمدان و فعالان سیاسی، اقتصادی 
و اجتماعی بندرکنگ، از همت و دغدغه اصولی و درست مردم در 
مسیر توسعه پایدار با حفظ هویت معماری تاریخی این شهر قدردانی کرد 

و گفت: بندر کنگ نماد حفظ و صیانت از فرهنگ و معماری بومی است.
به گزارش اقتصادسرآمد مهدی دوستی در این دیدار، با شمردن زیبایی های 
بصری و تاریخی این شهر اظهار کرد: بندرکنگ نماد و تبلور زیبایی و هنر 
سنتی مردم هرمزگان بوده و تصویری که از این بندر و مردمان آن به ذهن 
می رســد همدلی، انصاف، تعادل، زیبایی و تاریخ عمیق منطقه است.وی 
با اشاره به اینکه هرمزگان به سرعت در مسیر صنعتی شدن و توسعه قرار 

گرفته است، بیان کرد: در استان طرح های صنعتی و پالایشگاهی متنوعی از جمله در حوزه فولاد آغاز شده که 
در سال های آینده سبب توسعه صنعتی استان خواهد شــد.نماینده عالی دولت در هرمزگان، نگرانی مهمی که 
در مسیر توسعه وجود دارد را لطمه دیدن فرهنگ و هویت تاریخی و بومی استان برشمرد و یادآور شد: نگران 
هستیم که توسعه صنعتی خدشه  ای به هویت، فرهنگ و معماری بومی و در کنار آن به محیط زیست استان وارد 
کند که سعی داریم با طرح های درختکاری، کنترل و ساماندهی فاضلاب و انتقال پساب شهر بندرعباس در مسیر 
صیانت از محیط زیست گام برداریم.وی همچنین تربیت نیروی انســانی را وجه مهم توسعه پایدار دانست و 
گفت: احداث دانشکده پزشکی در شرق و غرب استان، راه اندازی ۲۸ هنرستان جوار صنایع و هنرستان انرژی 
اتمی در حوزه صیانت از نیروی انسانی اجرا شده تا نگرانی ها در این حوزه ها کاهش پیدا کند.دوستی، هویت و 
فرهنگ را شاخص غالب در خلق مزیت ها برشمرد و گفت: در هر مساله ای مردم پای کار بوده اند اتفاقات مهمی 
رقم خورده و مردم فهیم بندرکنگ از فرهنگ و معماری خاص منطقه صیانت کرده  و عاشــقانه هوای هویت و 
معماری بومی را داشته اید که بسیار قابل تقدیر بوده و لازم است که در فرهنگ و معماری بندرکنگ به عنوان »نماد« 
معرفی شود.استاندار هرمزگان، بر ایجاد کمیته تخصصی برای بندر کنگ تاکید کرد و گفت: موارد مطرح شده 
بررسی و در خردادماه جلســه ای به منظور تصمیم گیری در بندرکنگ برگزار می کنیم تا بتوانیم نقشه راه توسعه 
را شهر ترسیم و بر مزیت هایی همچون گردشگری، تجارت و شیلات شهر تمرکز کرده و زنجیره های ارزش بر 

روی این مزیت ها تعریف کنیم.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد

پیوند خواهرخواندگی میان دو 
بندر مهم ایران و کوبا

وزیر راه و شهرسازی از انعقاد پیوند خواهر خواندگی میان 
دو بندر مهم ایران و کوبا خبر داد و گفت:در این مذاکرات، 
همتای کوبایی برای تعمیرات هواپیماهای خود توســط مهندسان 

ایرانی درخواست  داده است.
به گزارش اقتصادســرآمد  مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی 
جمهوری اســلامی و ادواردو رودریگز داویلا وزیر حمل و نقل 
جمهوری کوبا با حضور هیأت همراه دو کشور دیدار و گفت وگو 
کردند که وزیر راه و شهرســازی ایران با اشــاره به برگزاری این 
نشست، گفت: امروز با وزیر حمل و نقل کوبا، راجع به موضوعات 

اصلی دریایی و هوایی مورد مذاکره قــرار گرفت که طرف کوبایی در حــوزه حمل و نقل ریلی با 
 شرکت واگن پارس قراردادی در زمینه خرید قطعات و تعمیرات واگن های این کشور منعقد کرده

 است.
وزیر راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران با اشاره به چندین درخواست وزیر حمل و نقل کوبا در 
حوزه حمل و نقل دریایی، گفت: طرف کوبایی برای صادرات محصولات و جابه جایی بارهای خود 
درخواست استفاده از ظرفیت بنادر و کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران را داشت که مورد موافقت 

قرار گرفت و مقرر شد از ظرفیت بنادر کشورمان بازدید داشته باشند.
وی ادامه داد: همچنین در ادامه این مذاکره مقرر شــد، پیوند خواهر خواندگــی میان دو بندر مهم 
کشورهای ایران و کوبا منعقد شود تا فعالین اقتصادی و شرکت های حمل و نقل دریایی کوبا بتوانند 
از تسهیلات بندری ایران بهره مند شوند؛ البته ظرفیت حمل و نقل دریایی دو کشور از طریق دریا و 
اقیانوس، در زمینه جابه جایی کالاهای کوبایی به مقاصد شــمالی از طریق بنادر ایران فرصت بسیار 

خوبی خواهد بود.
بذرپاش با اشاره به درخواست های همتای کوبایی برای استفاده از ظرفیت مهندسی ایران در حوزه 
تعمیرات هواپیما، گفت: مقرر شد، نیازمندی های ایشان در این زمینه از طریق سفارت کوبا در تهران 

به وزارت راه و شهرسازی منتقل شود.

دانشگاه هرمزگان قطب علمی اقتصاد دریاپایه کشور و منطقه می شود

تبدیل دانشکده علوم و فنون دریایی به پردیس علوم و فناوری های دریایی
رئیس دانشگاه هرمزگان از تبدیل دانشکده علوم و فنون دریایی به پردیس علوم و فناوری های دریایی خبر 
داد.مصطفی ظهیری نیا، در این باره عنوان کرد: برای توسعه علمی در حوزه دانش های بین رشته ای و فناوری 
های مربوطه به دریا مقدمات تبدیل دانشکده علوم و فنون دریایی به پردیس علوم و فناوری های دریایی با 

۴ دانشکده فراهم شده و در مرحله صدور مجوز است.
به گزارش اقتصادسرآمد، ظهیری نیا، افزود: تمام مجموعه هایی که در توسعه اقتصاد دریاپایه دخیل هستند در این مسئله 

همراهی کنند تا بتوانیم به این هدف برسیم.وی، مطرح کرد: دانشگاه هرمزگان در راستای ماموریت های منطقه ای و ملی 
خود همواره سعی و تلاشش بر این بوده است که متناسب با ظرفیت های استان برنامه ها و رویدادهای مختلف علمی را 
برگزار کند.رئیس دانشگاه هرمزگان با بیان اینکه یکی از رویدادهای علمی که قبل از سال جدید و در سال جدید دنبال 
کردیم برگزاری همایش ها با موضوع توسعه دریا محوراست،خاطرنشان کرد: قبل از سال همایش اقتصاد دریامحور را 
به صورت بین المللی برگزار و در تاریخ های ۵ و ۶ اردیبهشت نیز همایش ماهی شناسی را با همراهی و حمایت اتاق 
بازرگانی هرمزگان برگزار کردیم.ظهیری نیا، اذعان داشت: تلاش دانشگاه هرمزگان این است که به عنوان قطب علمی 
اقتصاد دریاپایه در بین دانشگاه های کشور و منطقه معرفی شود برای رسیدن به این هدف باید از ظرفیت های استانی 
و ملی در حوزه توسعه رشته ها و بهره مندی از ظرفیت های مختلف برنامه های متعددی را اجرا کنیم همچنین توسعه 

رشته های متناسب با دریا در دستور کار ما است.

خبر

فدراسیون بادبانی 
می توانست نقش 

بسزایی در توسعه 
گردشگری 

ورزشی در منطقه 
و نقش آفرینی 
در اقتصاد دریا 
محور ایفا کند، 

اما با تصمیمات 
غیر کارشناسی 
به زیر مجموعه 

فدراسیون 
قایقرانی 
بازگشت.


